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Amb aquest projecte he desenvolupat revistes per a 3 estudis de tatuatges on es recull la feina de cada artista, 
com si d’un portafoli es tractés. Amb l’objectiu de crear una eina per ajudar als tatuadors a promocionar-se, he 
dissenyat uns catàlegs individualitzats amb entrevistes a cadascú i imatges on es mostren els seus estils. En 
aquest document s’exposa el procés de plantejament i planificació del projecte així com de disseny i 
maquetació de les pàgines. 

Con este proyecto he desarrollado revistas para 3 estudios de tatuajes en las que se recoge el trabajo de cada 
artista, como si de un portafolio se tratase. Con el objetivo de crear una herramienta para ayudar a los 
tatuadores a promocionarse, he diseñado unos catálogos individualizados con entrevistas a cada uno e 
imágenes con las que se muestran sus estilos. En este documento se expone el proceso de planteamiento y 
planificación del proyecto, así como el diseño y maquetación de las páginas. 

In this project, I have developed magazines for 3 tattoo studios which gather every artist's work, as if it was a 
portfolio. I’ve designed individualized catalogs containing interviews for each artist and images that show their 
styles, aiming to create a tool to help them promote themselves. This document exhibits the process from the 
approach and planning to the design and layout of the pages. 
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Introducció
Justificació
En tots els estudis de tatuatges hi ha un “book” de cada artista resident amb retalls 
dels seus dissenys que tenen disponibles per tatuar. Solen ser quaderns amb els 
dibuixos enganxats amb cinta adhesiva, no gaire atractius, on no s’acaba d’apreciar 
l’estil del tatuador (no es solen mostrar els colors ni el sombrejat, no es poden veure 
treballs anteriors) i en els quals, els clients que no coneguin els tatuadors no poden 
apreciar les especificacions de cada estil, i, per tant, quin s’adequa més a ells. En els 
exemples que es mostren a continuació es veu quin és el model estàndard: en el 
primer hi ha “flashes”, dibuixos dels artistes ja preparats per ser tatuats quan algún 
client els esculli i, el segon, és un llibre amb diferents “stencils”, plantilles ja 
preparades per a ser tatuades.

Qui sóc? A qui em dirigeixo?

Sóc una maquetadora i periodista que crea revistes per als estudis de tatuatges. Per 
mi directament el meu client són els estudis, però el target al que va dirigit el meu 
treball són persones que es vulguin tatuar. 

Flashes - (https://aminoapps.com/c/lovetattoo/
page/blog/portafolios-del-tatuador/
KW5x_7zZsMuRjve2LeqKwNWloowgVLkwlBG)

Stencils - Fotografia pròpia, feta a l’estudi “The 
Old Way”
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Haig de crear un contingut que atraigui i agradi a persones que vagin als estudis 
amb intenció de tatuar-se. Per tant serà gent major d’edat, amb estils diversos, però 
evidentment que es tatuïn. 

Els propietaris dels estudis amb els que he parlat han destacat que volen impulsar 
l’estil concret de cada tatuador i procurar no fer els dissenys “copia i enganxa” que la 
majoria de clients que van als estudis demanen. Per tant, aquestes revistes van 
dirigides a aquells clients que volen una peça única i personalitzada, i que busquen 
l’estètica que més els convé a ells, que vulguin conèixer nous tatuadors perquè els 
agrada el que fan.

Desconeixement i necessitat
Moltes vegades els clients arriben sense conèixer en profunditat l’artista: la seva 
procedència, la manera d’enfocar els colors, llum, línies i sombrejat, les formes amb 
que treballen, així com els detalls dels seus dissenys.  

L’idea d’aquest projecte és desenvolupar un portafoli per cada estudi. En ell influiríen 
projectes ja elaborats pels artistes, per poder mostrar amb detall el seu estil, i una 
entrevista amb cada tatuador, perquè així els possibles clients se sentin més pròxims 
a l’artista en conèixer la seva trajectòria. 

Com què, de vegades, no és molt gran el coneixement sobre els estils de tatuatges, 
també s’hi trobaran petits articles on s’expliqui en què consisteixen aquests estils i 
quines diferències hi ha entre ells. 

Aquest portafoli en forma de revista neix de la necessitat dels tatuadors de mostrar 
el seu estil concret als nous clients. Així, quan una persona que no coneix als artistes 
arriba a l’estudi però sense una idea clara de quin tatuador s’adequarà millor al que 
busca, trobarà en aquesta publicació un recull del que hi ha a l’estudi. 
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Amb aquest projecte vull unir a les persones que es tatuen per tenir una obra d’un 
artista amb els tatuadors que creen peces del seu propi estil. Parlant amb propietaris 
d’estudis de tatuatge i amb els seus treballadors, creuen que una eina que mostrés 
l’estil personal de cada tatuador seria de gran utilitat per assessorar millor a la 
clientela i per potenciar els tatuatges més personals i originals.

Materials similars i fonts d’inspiració
No he trobat cap projecte on s’hagi fet exactament el mateix, però el més similar que 
he vist ha estat un portafoli conjunt de tots els artistes que tatuen a La Tarara, un 
estudi que es troba a Blanes, Catalunya. A continuació s’adjunten fotografies 
d’algunes de les pàgines d’aquest dossier:

Aquest, però, només conté imatges de tatuatges fets pels artistes, i les xarxes 
socials dels artistes, a diferencia del projecte que estic portant a terme on, a més 
d’incloure també petits articles, farem entrevistes i proposarem als artistes un 
document prou personalitzat i adaptat, per què tot el document “respiri” de cadascun 
dels estils. 

De la proposta a la materialització
Perquè el projecte pugui ser factible des d’un punt de vista econòmic, crearé x 
pàgines que serviran com a plantilla per a diferents artistes, de manera que només 
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s’hauran de canviar les imatges, el text i alguns elements de continuïtat per 
aconseguir que, tot i tractar-se de plantilles, cada artista trobi la seva especificitat. 
Això em permetrà estalviar temps i recursos. D’altra banda, algunes pàgines, en les 
que sigui més rellevant que el disseny s’adapti al que l’artista vol transmetre seran 
úniques per a cada portafoli.

Selecció d’estudis
Els estudis seleccionats per a desenvolupar el projecte són tots de Fuerteventura, a 
les illes Canàries. Aquesta selecció és majoritariament per motius logístics, ja que 
aquesta illa és el meu lloc de residència. 

Al tractar-se d’un endret molt turístic, una gran part de la clientela dels estudis és 
estrangera, i majoritàriament no coneix als tatuadors. Aquest aspecte pot ser positiu 
per al projecte, ja que totes aquestes persones interessades en tatuar-se, però que 
no coneixen els artistes, els ajudarà a decantar-se per un tatuador o un altre. 

Objectius
Els objectius generals que vull assolir en dur a terme aquest projecte són:

- Aplicar els meus coneixements en maquetació i disseny per oferir un producte 
individualitzat, però que pugui rentabilitzar, econòmicament parlant

- Investigar i endinsar-me en el món dels tatuatges

- Oferir una eina per als tatuadors perquè és puguin promocionar de millor manera 
davant de nous clients i aquests se sentin més pròxims a ells

- Crear un producte que pugui convertir-se en una forma de negoci entre els estudis 
de tatuatges

Preguntes que respondre amb el projecte

Aquest projecte pretén demostrar dues preguntes: 
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- És possible fer una maquetació diferenciada i original per a donar veu a cada 
artista i estudi, però que a l’hora mantingui una estructura que permeti rentabilitzar 
la producció dels diferents portafolis i per tant poder fer d’aquesta proposta un 
negoci?

- Ajudaran aquests formats de maquetacions als artistes en donar-los-hi més 
visibilitat a l’hora de vendre i explicar les seves propostes/dissenys?

Metodologia i procés
El primer pas és presentar el projecte a diferents estudis de tatuatge per completar 
amb ells i elles els continguts i l’estructura d’un producte que, a banda de la seva 
proposta formal, els n’ha de ser útil. En aquest cas contactaré amb estudis de 
Fuerteventura, especialment de Corralejo i Puerto del Rosario, ja que són les dues 
ciutats més concorregudes de l’illa. He posat aquest límit geogràfic per raons 
logístiques personals, ja que resideixo a Corralejo. Els estudis amb els que he parlat 
han estat:

- The Old Way Tattoo (@the_old_way_tattoo)

- Mal Karma Tattoo & Piercing (@mkarma.tattoostudio)

- La Folie Tattoo Studio Fuerteventura (@lafolie_tattoo)

- La Rivera Tattoo (@lariveratattoo)

- La Viuda (@laviudatattoo)

Treaballaré amb The Old Way, La Folie i La Viuda. El propietari de La Rivera no ha 
volgut participar en el projecte perquè diu que els seus tatuadors estan molt 
enfeinats i no tenen gaire disponibilitat; i el Mal Karma estan fent un trasllat de local i 
per tant no tenen gaire disponibilitat tampoc. 

Un cop valorades les presentacions del producte i l’investigació sobre els estils i 
diferents trajectòries, redactaré les preguntes per a les entrevistes als diferents 
tatuadors. Mentrestant s’anirà realitzant la retícula mestra així com les plantilles de 
les pàgines mencionades anteriorment. 
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El següent pas serà la redacció de les entrevistes i dels petits articles informatius 
que s’inclouran en els portafolis. 

Amb totes les imatges recol·lectades i els textos escrits serà hora de començar la 
maquetació en si, la part que és el nucli del projecte. Per a això utilitzaré el programa 
InDesign d’Adobe, i en cas que s’hagi d’editar alguna imatge faré servir el Photoshop 
i/o el Lightroom. 

L’últim pas serà la impressió dels portafolis i la seva presentació als estudis. Abans 
de portar a terme aquesta tasca es compararan els preus de diferents impremtes per 
veure quina ofereix una millor relació qualitat/preu. 

Finalment, un cop s’hagin repartit els portafolis en els diferents estudis, es farà un 
seguiment amb els encarregats de cada local per poder conèixer quins han estat els 
resultats: quina quantitat aproximada de clients han consultat les revistes, quin tipus 
de persones les han mirat, els hi han demanat expressament per algun artista en 
concret a partir dels books… Per saber, en definitiva, si l’eina ha sigut útil. 

Per a poder fer una correcta revisió dels resultats hauria de passar un mes des del 
dia que entrego les revistes fins que em reuneix amb els tatuadors, per la qual raó 
haurien d’estar impresses abans de l’1 de maig.  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Desenvolupament
Aquest projecte necessita que es portin a terme diverses feines alhora, fins a poder 
arribar a la pròpia maquetació i a l’anàlisis dels resultats. Per a poder desevolupar un 
llibre d’estil comú per als tres estudis cal anar coneixent els negocis en sí 
(necessitats que tenen, els seus públics, etc.) així com els artistes en particular (els 
estils de cadascún, quines similituds tenen els uns amb els altres) i simultaniament 
anar realitzant les proves de retícula, decidir les font a utilitzar, crear una pàgina 
mestre i començar a fer uns esbossos. 

Per aquesta raó aquesta secció del treball s’articularà de la següent manera:

- Primer es farà un anàlisis dels estudis i els tatuadors, on es busquin els punts en 
comú i les diferencies dels uns amb els altres. En aquest punt es prepararan 
també les entrevistes amb els artistes

- A continuació es trobarà el procès de creació del llibre d’estil, on es barrejen varies 
opcions de com podrien arribar a ser els portafolis

- El següent pas serà la maquetació en sí. Aquest és l’apartat més pràctic, on es 
portarà a terme el disseny de les pàgines.

Objecte d’estudi 

En aquest projecte l’objecte d’estudi són els tatuatjes. La divisió que es fa dels 
projectes és primer dels estudis, i dins d’aquests dels estils que treballa cada artista. 

Els estudis

Ja s’ha explicat en la introducció que es faran 3 portafolis. En la selecció dels estudis 
hi ha tingut molt de pes les meves possibilitats de mobilitat, raó per la qual tots es 
troben a l’illa de Fuerteventura. A part també he tingut en compte que es tractés 
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d’estudis de diferent estètica  i amb grups de clientela diversificats: The Old Way i La 1

Folie treballa molt amb “walk-ins”  i amb turistes, encara que també amb projectes 2

de més preparació; La Viuda, com que no es troba en un endret tan turístic, treballa 
majoritàriament amb gent local, que solen programar els tatuatges amb més temps i, 
per tant, solen ser més personalitzats i elaborats. 

Les dues botigues que es troben a la localitat de Corralejo (La Folie i The Old Way) 
treballen molt amb turistes. Això implica que molts cops els clients venen amb una 
idea del que es volen tatuar, però no amb qui. Tot i així els seus propietaris volen 
impulsar que cada artista pugui treballar més el seu propi estil, i no simplement 
tatuar disseny que ja porten fets. 

Ara bé, aquests dos estudis són molt diferents entre sí. La Folie és un estudi molt 
petit, que es troba a l’interior d’una peluqueria, un concepte que pot ser interessant 
per al projecte, ja que el portafoli es pot expossar a l’entrada de la peluqueria, on 
estarà a la vista tant dels clients de la peluqueria com de l’estudi de tatautje. 

The Old Way, en canvi, està situat en una plaça del centre del poble, en una zona 
bastant concurreguda gràcies a la gran quantitat de bars, restaurants i botigues que 
té al voltant. L’estètica de la botiga està molt marcada: està carregada de cuadres, la 
gran majoria amb dibuixos d’estil tradicional americà, i té exposats tota mena de 
ninots, enganxines, sabates pintades a mà i altres objectes relacionats amb l’skate i 
l’estil urbà.

D’altra banda, La Viuda és un estudi de Puerto del Rosario, la capital de l’illa. Hi ha 
molt de moviment, però aquest és sobretot de gent local. Els seus treballadors 
expliquen que no tenen gaires “walk-ins”, i que normalment fan tatuatjes més 
planejats i treballats amb més temps, cosa que els permet també fer peces de l’estil 

 The Old Way segueix una estètica Old School - urbana i amb moltes referències a l’skate; 1

La Viuda té un aspecte més minimalista, treballa molt amb el blanc i el negre i les parets no 
estàn tan carregades de quadres i “flashes” com la resta; La Folie guarda una estètica més 
aviat retro.

 Són aquells tatuatges que es fan sense cita prèvia, el client entra a la botiga i si hi ha algun 2

artista disponible es tatua al moment. Solen ser idees no gaire complicades de dissenyar o 
algun dels tatuatges que els artistes tenen de mostra en els “flashs”. 

9



de cadascún. En aquest botiga tenir un portafoli on es mostrí la feina que fa cada 
treballador, els pot ajudar a atraure clients que vulguin un tatuatge amb el toc 
personal i característic de l’artista. 

Els estils

Tot i que els tatuatjes no han sigut una pràctica generalitzada ni acceptada en la 
societat, tenen molts anys d’història. Les evidencies de tatuatjes en mòmies 
demostren que en les civilitzacions de fa més de 5.000 anys ja se’n feien (Periódico, 
2018). Els dos casos de Gebelein proven que a l’Antic Egipte tant algunes dones 
com alguns homes portaven tatuatjes; i el mateix pasa amb Ötzi: una mòmia de 5 
milenis d’antiguitat trobada congelada als Alps.3

Aquestes són les primeres civilitzacions en les que actualment es coneix que hi 
hagués un ús dels tatuatjes. A partir de llavors han estat moltes les cultures en les 
que se sap que es feien modificacions corporals de forma generalitzada: al Perú, a 
Indonesia, les escarificacions de diferents tribus de l’Àfrica . En cada societat se’n 4

feia un ús diferent, tant pel que fa als dissenys com per el seu significat. A partir 
d’aquí han evolucionat, desembocant en la gran diversitat d’estils que trobem a dia 
d’avui. 

Els estils de tatuatjes contemporanis són incomptables. Hi ha tatuadors que es 
defineixen amb un estil concret i d’altres que adopten característiques de diferents 
estils per crear-ne un de propi. A continuació hi ha un petit sumari on es defineixen 
els principals trets dels estils que es nombren en aquest treball. Cal assenyalar que 
donat que es tracta s’una temàtica en la que no s’han portat a terme gaires 

 Periódico, E. (2018, 4 marzo). Los primeros tatuajes de la historia se hicieron hace 5.000 3

años, en Egipto. elperiodico. https://www.elperiodico.com/es/extra/20180302/primeros-
tatuajes-5000-anos-egipto-6662039 

 National Geographic. (2022, 18 noviembre). Significado de tatuajes, su historia en distintas 4

culturas. National Geographic en Español. https://www.ngenespanol.com/fotografia/
tatuajes-vemos/ 
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investigacions, i que els estils estas subjectes a modes i en constant evolució, no hi 
ha quasi cap font acadèmica sobre el tema. 

• Tradicional americà o old school: per entendre aquest estil cal remuntar-se als 
Estats Units de principis del segle passat. Va néixer amb els mariners i amb la 
Segona Guerra Mundial va adoptar un significat també patriòtic. Aquest es va 
expandir arreu del món a conseqüència del fet que majoritàriament se’l tatuaven 
mariners i soldats.5

• Black&grey chicano: aquí el “black&grey” fa referència a la tècnica en quant als 
colors i a com s’apliquen les ombres en el tatuatge. Té aquest nom perquè només 
s’utilitza tinta negra i aquesta es pot diluir amb aigua destil·lada o tinta blanca per a 
conseguir els grisos per a fer les ombres . Dins d’aquest hi ha diferents estils, entre 6

ells el chicano, que té moltes referències a la cultura mexicana. Com explica Fabio, 
de l’estudi The Old Way, a la seva entrevista, els elements més típics són les 
bandanes, les pallases, el maquillatge del dia dels morts, així com accessoris 
“pandilleros” (cotches, noies provocatives, el vestiment ample en nois…).

• Black work: de la mateixa manera que l’estil anterior, la base d’aquest és que es 
treballa únicament amb tinta negra, però amb la diferència que no hi ha escala de 
grisos, ni l’ús d’ombres. Es caracteritza pel gran contrast i saturació, així com per la 
combinació amb tècniques de puntillisme per assolir diferents textures i 
profunditats. Molts cops es tracta de dissenys abstractes, però no hi ha una cap 
temàtica estricta.  7

• Geomètric: aquest estil s’explica per si sol, es tracta de tatuatges que utilitzen 
formes geomètriques. Aquestes poden anar des de les més senzilles fins a peces 
que creen la sensació que estan fetes en 3D. 

 Leaf Pro. (2019, 11 febrero). Tatuaje tradicional americano: Old School. 5

Leafprotattoobalm.com. https://leafprotattoobalm.com/tattoo/tatuaje-tradicional-americano-
old-school/ 

 ESTILOS DE TATTOO (1): BLACK-AND-GREY. (s. f.). L’Embruix. https://www.lembruix.es/6

estilos-de-tattoo-1-black-and-grey/ 

 Blackwork, uno de los estilos de tatuaje más demandados. (s. f.). ESAP Madrid. https://7

www.esapmadrid.com/post/blackwork-uno-de-los-estilos-de-tatuaje-más-demandados 
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• Puntillisme: de la mateixa manera que la tècnica de dibuix, el puntillisme en 
tatuatges es tracta de crear una figura sense línies o ombres, només a partir de 
punts diminuts. Per un tatuatge de la mateixa mida es triga molt més amb aquesta 
tècnica que fent línies, però els resultats són molt més delicats . 8

• Ornamental: com bé el seu nom indica, la intenció d’aquests tatuatges és decorar 
el cos. Solen ser formes florals i abstractes, com les mandales. Molts cops aquest 
estil es combina amb el geomètric i el puntillisme. 

• Japonès tradicional o irezumi: aquest estil prové de l’anomenada civilització 
asiàtica, i es va originar al segle XVII com a mètode de penalització per a 
delinqüents. Aquest és un dels estils més estrictes i que requereixen més temps 
d’estudi, ja que totes les formes tenen un significat i cal respectar la tècnica i les 
formes característiques de la tradició japonesa, perquè algunes figures no es 
poden tatuar juntes, d’altres només en una època de l’any… Majoritàriament es 
tatuen formes animals associades a la força i a l’èxit com els lleons, tigres i peixos 
koi, flors prevalents al Japó com el sakura o la flor de loto, de figures mitològiques, 
sobretot de dracs, i persones típiques de la cultura japonesa com els samurais o 
les gueishes . Pel que fa a la tècnica, destaca l’ús del vermell, el groc i el marró, 9

les línies sòlides i fondos grisos. 

• Cartoon: el principal tret d’aquest estil és que s’inspira en personatges d’animació. 
A partir d’aquí es pot realitzar a color, només la línia, amb ombreig…

• Anime i videojocs: aquest estil s’explica amb el seu nom, es tracta d’imitar 
personatges i altres figures dels videojocs i de l’anime . Com explica la Yaiza, de 10

La Viuda Tattoo, no simplement es tracta de copiar el dibuix, sinó de combinar-lo 

 Cuesta, M. (2021, 18 octubre). Tatuajes de puntillismo. Paco Cachadas. https://8

pacocachadas.com/blog/tatuajes-puntillismo/ 

 Sierna, R. (2021, 25 junio). Irexumi, Tebori y la historia de los tatuajes japoneses 9

tradicionales. My Modern Met. https://mymodernmet.com/es/historia-tatuajes-japoneses/ 

 Gènere d’animació d’origen japonès que es caracteritza per uns grafismes crus i 10

arguments que freqüentment tracten temes fantàstics o futuristes. Oxford University. (s. f.). 
Anime. En oed.com 
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amb altres figures de ficció i/o afegir-li fons. Aquest estil pot ser tant a color o en 
blanc i negre.

Estudis i artistes amb els que treballarem

La Viuda

Aquest és l’únic estudi dels 3 escollits que no es troba a Corralejo, sino a Puerto del 
Rosario, la capital de l’illa de Fuerteventura, concretament al carrer Dulcinea. Es 
tracta d’una ciutat petita on hi viu majoritariament gent local, i no atrau tants turistes 
com la resta de zones de l’illa. És aquesta la raó per la qual he escollit treballar amb 
aquest estudi, ja que la clientela és diferent a la de Corralejo, aspecte que ens 
permetra comparar en quin tipus d’estudi haurà tingut més impacte el projecte. Els 
tatuadors d’aquesta botiga que apareixeran a la revista són:

- Yaiza (IG: @delieted_tattoo): és una de les copropietaries de l’estudi. Tot i que 
treballa estils diferents, destaca per tatuar anime i a color. 

- Wil (IG: @wilhelm.p.tattoo): és l’altre copropietari. Ell mateix diu que no té un estil 
concret i que no sabria com definir el seu treball. Majoritàriament crea formes 
abstractes, a vegades puntillisme o blackwork, també d’inspiració bereber, d’altres 
geomètric… Com explica, no li agrada encasillar-se en un estil en concret. 

13



- Angela (IG: @elaktattoo): ella considera que ha començat a desenvolupar el seu 
estil propi en aquest estudi. Fins arribar aquí había tatuat bastant de “cartoon”, 
però de mica en mica ha anat estudiant i millorant l’estil japonés, tant en els 
tatuatges com en prints, làmines impreses copies d’una ilustració original de 
l’artista. 

- Andy (IG: @demakrada_tattoo): l’única que no és resident de l’estudi, és a dir que 
no hi treballa sempre, però és una convidada habitual (cada un parell de mesos), 
a dia d’avui treballa a Tenerife. Considera que encara està experimentant i 
acabant de definir el seu estil. Tot i això en els seus treballs destaquen un trets 
comuns: hi ha una base de blackwork i tradicional, però amb temàtica obscura, es 
caracteritza també per l’ús de demonis en els seus dissenys. 
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La Folie

El concepte de La Folie és molt interessant per la seva localització. Es tracta d’un 
estudi de tatuatges situat a l’interior d’una peluqueria. Aquests es troben al carrer 
Anzuelo número 4 , a Corralejo, Fuerteventura. El seu compte d’Instagram és 
@lafolie_tattoo. 

- La gerent de l’estudi es diu Giulia Angeli (@giuliaangelitattoo a Instagram). Els 
estils que més domina són ornamental, el geomètric i el puntillisme. Les següents 
fotografies són uns exemples dels seus projectes:

- Jaco (@jaco_tattoo a Instagram) és un tatuador també resident en aquest estudi. 
Ell descriu el seu estil com a tradicional, el que també es coneix com a “Old 
School”. Destaca per les seves línies més gruixudes, els colors primaris i perquè 
els dibuixos solen representar elements reals (animals, objectes, noies…). A 
continuació es mostren alguns dels tatuatges realitzats pel Jaco que descriuen el 
seu estil predominant:
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The Old Way Tattoo

El primer estudi amb qui he parlat ha estat The Old Way , situat al carrer La 11

Milagrosa, 25 de Corralejo, a Fuerteventura. Aquest és un dels estudis més antics de 
l’illa, porta obert des del 2001.

Els tatuadors que col·laboraran, i per tant apareixeran al book, són:

- Juan Pablo (IG: @juanpablotattoo): ell és un dels co-propietaria de l’estudi. 
Destaca en old school i neo tradicional. El segon es un estil molt semblant al 
primer però amb línies més fines, amb ombrejats més treballats que aporten una 
mica més de profunditat i afegint alguns colors més, no només els primaris. 

- Andrea Pancellini (IG: @pancho_tattoos): un italià asentat a Fuerteventura que 
treballa majoritariament l’estil cartoon i neo tradicional. El cartoon, com indica el 
seu nom, s’insipira en personatges d’animació.

 Visiteu el seu perfil d’Instagram, @the_old_way_tattoo, per conéixer els artistes que hi 11

treballen. 
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- Fabio Viggiani (IG: @yo_soy_viggianifabio_tattoo): s’ha especialitzat en el treball 
black&grey, dins d’aquest destaca l’estètica “chicana”, nascuda a Mèxic. 

- Marc Döner (IG: @doenerpma.tattoo): aquest tatuador alemany treballa sobretot 
l’estil neo tradicional, igual que el Juan Pablo i el Pancho. En els seuse dissenys 
s’aprecia una temàtica japonesa, però amb trets del neo tradicional. 

En un principi, quan em vaig posar en contacte amb els estudis, tots els tatuadors 
anomenats anaven a incloure’s en el projecte. No obstant, mesos més tard, a l’hora 
de fer la maquetació de les revistes alguns havíen canviat d’estudi: l’Angela de La 
Viuda i el Pancho i Marc del Old Way; raó per la qual no els he inclós en les revistes. 
Aquest succés demostra la necessitat d’una encuadernació individual per a cada 
artista, en forma de fascicles, ja que hi ha una gran fluctuació de tatuadors entre 
estudis. 
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Per preparar les entrevistes he destacat els punts importants a tractar en la majoria 
d’entrevistes: 

- Trajectòria - inicis en tatuar

- Tracte amb el client

- Inspiració - procés creatiu

- Projectes o estils que els fa il·lusió portar a terme

Aquests temes de conversa apareixen en gairebé totes les entrevistes realitzades, 
d’aquesta manera és més ràpid formular les preguntes i així estalviar temps. Ara bé, 
en cada entrevista hi ha una o dues preguntes més personalitzades, a partir de l’estil 
de cada artista o de la seva forma de treballar, i d’aquesta manera també poden 
mostrar més aspectes d’ells mateixos. Al final de cada entrevista he plantejat una 
pregunta per a que els artistes afegeixin qualsevol aspecte que considerin important 
que es sapiga d’ells i que no s’hagi comentat durant la conversa. 

Llibre d’estil 

El primer pas abans de començar a dissenyar cap pàgina és l’elaboració d’un llibre 
d’estil per determinar les parts més “estructurals” respecte a les més 
personalitzades. Aquest ens servirà per guiar-nos a l’hora d’escollir els elements que 
composaran el disseny, en general, i les seves variables: les tipografies, gama de 
colors, marges, així com l’estil general. 

Per a generar el llibre d’estil que ens pugui ser útil, cal trobar quins són els elements 
en comú que comparteixen els artistes dels 3 estudis (i d’altres) per així poder 
determinar el ventall de famílies tipogràfiques, o de tipografies amb determinades 
característiques tipogràfiques, que ens ajudin a representar cadascun d’ells, així com 
tenir uns esbossos preparats que es podran aplicar als diferents portafolis. Trobem:
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És important que es respectin les pautes que es marquen en aquest primer 
document durant el desenvolupament dels portafolis. D’aquesta manera es crearà 
una homogeneïtat i coherència en els diferents treballs. També ajudarà a estalviar 
temps en la creació de les pàgines. 

Basant-me en les necessitats específiques d’aquest projecte i en la guía “La 
Diagramación del Periódico” del Govern d’Espanya , el llibre d’estil es compondrà 12

de les següents seccions:

- Llançat. Un esquema dels continguts de la revista i l’ordre de les seccions. 

- Format. Mides de les revistes i forma d’encuadernació. 

- Esbossos. Abans de decidir quina será la retícula definitiva en faré unes proves 
per veure quina es pot adaptar millor a les meves necessitats, el mateix amb les 
tipografies. 

- Proves de color. Marcar unes paletes de color que es mantenguin en els diferents 
projectes. 

- Retícula base. Aquesta marcarà les normes que es seguiran durant la realització 
de les revistes. Aquí es crearà la pàgina mestra definitiva. 

Llançat

Old School (Jaco) Old school - neo tradicional 
(Juan Pablo)

Black&grey I realisme (Fabio i 
David)

Videojocs i anime (Yaiza)

Blackwork i geomètric fosc 
(Andy)

La Folie The Old Way La Viuda

 Cubino, R. L., Sobrino, B. L., Morón, N. B. & Briones, E. G. (2011). La diagramación del 12

periódico. Proyecto Mediascopio Prensa. La lectura de la prensa escrita en el aula. 
Ministerio de Educación.
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Tots els portafolis tindran una mateixa estructura, però la seva extensió dependrà del 
número d’artistes que treballen en cada estudi. Seguint les recomanacions que 
indican Caldwell y Ruiz (2016)  la pàgina de continguts es situarà el més a prop 13

possible de la portada. Donat que es tracta d’una revista sencilla en quant a 
continguts, aquesta es trobarà a la primera pàgina impar. Abans només hi serien la 
portada i la pàgina legal.

Immediatament després de l’índex s’hi trobaran les pàgines dels tatuadors. És aquí 
on comencen les entrevistes amb cada tatuador i les pàgines on es capti l’estil de 
cadascun. Cada tatuador conformarà una secció, ja que en la majoria d’estudis cada 
tatuador té una estètica molt marcada i diferenciada. És aquesta la raó per la qual 
depenent del nombre d’artistes de cada botiga la revista serà més o menys llarga. 

En aquest cas no és necessari la pàgina legal, ja que no és obligatori inscriure 
aquesta publicació en l’agència de l’ISBN. En tractar-se d’un material imprès de 
caràcter temporal (com si fos una mena de catàleg dels estudis) no té l’obligatorietat 
d’utilitzar l’ISBN, segons l’Annexe I del Reial Decret 2063/2008, del 12 de 
desembre . 14

Format

Des d’un principi he tingut clar que volia que les mides de les revistes fossin prou 
grans per a donar joc en relació amb el disseny: l’A5 és massa petit per poder 
mostrar una entrevista sencera en un plec i que es puguin veure imatges del 
tatuador amb claredat. També volia sortir dels tamanys que són més habituals en la 
maquetació: l’A4 és una mida que s’adqüaria bastant al contingut però és molt comú. 
Els tatuatges és solen relacionar amb un estil underground i alternatiu. 

 Caldwell, C., & Ruiz, L. A. (2016). Diseño editorial: Periódicos y revistas / Medios impresos 13

y digitales (1.a ed.). Editorial GG.

 Real Decreto 2063/2008, de 12 de diciembre, por el que se desarrolla la Ley 10/2007, de 14

22 de junio, de la Lectura, del Libro y de las Bibliotecas en lo relativo al ISBN. https://
www.boe.es/buscar/act.php?id=BOE-A-2009-504 
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Donat que serà una revista per exposar, no per vendre-la, no cal que sigui cómoda 
de transportar, per tant interesa que sigui d’un tamany més aviat gran. Per aquestes 
raons he pensat fer-les més amples i més baixes que un A4. 

Una de les possibles opcions és, per exemple 250mm d’ample i 210 d’alt. En 
consultar aquesta opció amb vàries impremtes (Serviprint i PuntoCoworking a 
Corralejo; Copymax a Puerto del Rosario) l’he descartat, ja que el preu d’impressió 
puja molt a l’haver d’imprimir cada full individual en A3 i retallar el sobrant, a més que 
l’única opció d’enquadernació que m’han donat en aquest format és en espiral. 

M’interessa mantenir un pressupost més baix i que l’enquadernació sigui amb 
grapes. Per tant, la següent opció seria imprimir a doble pàgina en un full DIN A3, de 
tal manera que cada pàgina individual sigui DIN A4 (210mm x 297mm). Els punts 
favorables per escollir aquesta segona opció en contraposició a la primera és que la 
impressió  és un 50% més barata en poder imprimir 4 pàgines per cada full en 
comptes de només 2. L’enquadernació juga un paper molt important a l’hora de 
prendre la decisió també, ja que d’aquesta manera es podrà fer en grapes i no 
només en espiral, aspecte que aporta més elegància i categoria al producte final. 

En últim lloc, una possible alternativa per aconseguir un format més especial al 
clàssic A4, però amb un cost més baix del de 250mmx210mm, és imprimir de la 
mateixa manera en doble pàgina sobre A3 i enquadernar amb grapes, però retallar la 
part sobrant de l’alt del full, de manera que la pàgina continua sent de 210mm 
d’ample, però pot ser més baixa. Per tant, a l’opció anterior, només se li hauria de 
sumar el cost de retallar, tanmateix s’aprofitaria la doble pàgina d’A3. 

Després de sospesar les tres opcions, crec que la que més em convé és l’última. 
Aconseguiria un format diferent i més original, sense que això suposés un gran cost. 
En conclusió, cada pàgina tindria una amplada de 210mm i una altura de 147mm. 
D’aquesta manera les revistes seràn més amples que altes aconseguint una estètica 
més urbana; i també s’aprofitarà millor el paper, donat que aquesta mida és 1,5mm 
menys d’altura que la meitat que un full A3, per tant per cada full imprés es podràn 
imprimir 8 cares. 
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Pel que respecta a l’enquadernació, en un principi anava a fer-se de tota la revista 
en conjunt amb grapes. Però amb motiu que els artistes en els estudis són molt 
rotatius, i la majoria d’ells treballen alhora en diferents botigues, he cregut adequat 
buscar un acabat més flexible que permeti posar pàgines dels nous artistes, i treure 
aquelles dels que marxen. La idea és que cada portafoli estigui creat per fascicles, 
dels que cadascun d’ells serà d’un únic artista. El primer fascicle serà en el que es 
trobi la informació sobre l’estudi, i l’ordre de la resta dependrà dels interessos dels 
propietaris de cada botiga. Cadascun d’aquests fascicles anirà grapat al centre 
individualment, i s’uniran tots amb una mena de carpeta amb anelles. Cada bloc 
tindrà un nombre de pàgines múltiple de 4 per poder ser grapat pel centre, és a dir 
tindrà 4, 8, 16, o 24… pàgines. 

Esbossos

Ja havent decidit el format dels portafolis, cal estipular les especificacions dels 
ajustaments per crear la retícula base: mides de les columnes, els marges, la 
quadrícula… Aquestes seran comuns en tots els portafolis. Ara bé, algunes fonts 
variaran depenent del portafoli i de l’artista. 

Per tant, la retícula base es veurà de la següent manera:

- Els marges seràn de 10mm el superior i exterior; i de 12mm l’inferior, on s’hi 
afegiran marcadors (el número de pàgina i el títol de secció) i interior (per a que la 
taca no quedi massa propera al pleg de la revista i no es vegin bé alguns 
elements). 

- Donat que s’imprimirà en papers A3 i aquests es doblegaràn a la meitat on aniran 
grapats, hi haurà 3mm de sagnat en tota la pàgina, excepte a l’interior que no en 
tindrà.

- Per a crear unes línies verticals que ens serveixin de guía a l’hora d’insertar les 
imatges i textos existeixen varies opcions. Donat que treballaré estils molt 
diferents els uns dels altres m’interesa que hi hagi una gran quantitat de 
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columnes, per així poder tenir una retícula de columnes variables que permeti un 
disseny flexible. Hi ha dues possibilitats: o bé fer moltes columnes amb la mateixa 
amplitud i medianil o bé fer-les a mà, mètode que permetria crear columnes 
desiguals. Donat que la retícula base haurà de servir per als tres portafolis i per 
als diferents estils de pàgina, crec que la millor opció es crear varies columnes i 
adaptar els elements a elles. Per aquesta raó hi haurà 6 columnes de 26,6mm 
cadascuna i amb un medianil de 5mm entre elles. D’aquesta manera es poden 
utilitzar com a guies per a crear una estructura de 2, 3 o 6 columnes simètriques 
per cada pàgina individual, o ferles desiguals. 

- Pel que respecta a la quadrícula base la he adaptat a l’interlineat del cos del text. 
Havia supesat varies opcions com fer-la cada 6pt, de manera que l’interlineat 
pogués variar més (12pt, 18pt, 24pt…). També de ferla cada 15pt, en el cas de 
que el text fos de 12pt. Finalment, he acabat optant per una rejilla cada 12pt. 

- Per a cada estil de tatuador utilitzaré unes fonts diferents per als títols i destacats. 
Ara bé, hi haurà unes fonts comunes en totes les revistes, i d’aquesta manera 
adaptar l’estructura amb més facilitat:

- Pel que respecta al cos del text utilitzaré vull aconseguir una alta llegibilitat. 
Basant-me en el recull de Consells i conclusions de Fernández y Fundora 
(2021) , faré servir una font que sigui familiar, senzilla i amb Serif per així crear 15

l’efecte d’una línia horitzontal per facilitar la lectura. Algunes possibles famílies 
tipografíques que compleixen aquests requisits són Jubilat, Fairplex o Athelas. 
Es farien servir en la seva forma regular per a les respostes, i més gruixudes i 
cursiva per a les preguntes. En un principi anaven a ser de 12pt amb un 
interlineat de 15pt, però eren massa grans, per això en la maquetació final el 
cos del text és de 9pt mab interlineat de 12pt. A continuació hi ha una mostra en 
ordre respectiu, en positiu i en negatiu per poder valorar la seva lectura amb 
fondos més clars i foscos: 

 Fundora Iglesias, M., & Fernández Sánchez, E. (2021). Consideraciones desde la 15

tipografía para la legibilidad y lecturabilidad de los textos impresos. http://scielo.sld.cu/
scielo.php?script=sci_arttext&amp;pid=S2411-99702021000300067
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- La font “Jubilat” queda descartada ja que en negatiu no es gaire intel·ligible. 
D’entre les dues opcions restants esculleixo la del mig, “Fairplex”, ja que tot i 
tenir una mica de Serif que ajuda a ser més legible un cop imprés, aquest es 
tant sutil que li dona un toc modern i diferent a la tipografía. 

- Per als portafolis de The Old Way es farà servir la “Fairplex” per al text en 
castellà, i per a diferenciar el que és en anglès, aquest estarà amb la 
“Montserrat”, ja que al ser Sans Serif visualment s’aprecia millor que es tracta 
de dos textos diferents. 

- En relació amb els elements de continuïtat vull utilitzar una font amb uns 
números originals i que segueixin l’estètica de cada estudi. Aquí s’inclouen els 
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números de pàgina i els títols de secció que es troba en la part inferior de cada 
pàgina. 

- The old way: l’estudi està tot decorat amb “flashes” i làmines, la majoria són 
d’estil tradicional americà, encara que també se’n troben de japonés i 
chicano. En sí és un estudi que destaca per l’Old School, tant per als artistes 
que hi treballen com per l’estètica del local. Per aquesta raó creo que la 
tipogràfia Old School Tattoo s’hi adaptarà bé. Donat que es per a marcadors 
que es troben fora dels marges utilitzaré la font a 12pt:

- La viuda: aquesta botiga cuida molt els espais en blanc, es veu ordenada i 
espaiosa. Per aquesta raó una tipografia sencilla, fina i Sans Serif. Aquesta 
serà la Montserrat “thin”, també a 12pt:

- La Folie: tant la botiga com la peluqueria en la qual s’hi troba tenen un toc 
urbà. A més els artistes tenen un estil surfista/skater, que també plasmen en 
les seves il·lustracions i tatuatges, i captant part de l’esència de l’illa. Les 
tipografies que evoquen aquestes pràctiques són sense Seriff i molt simples, 
com la Brandon Grotesque regular, que s’utilitzarà a 12pt igual que en la resta 
de revistes:

- Les entradetes seràn d’una font un pèl més gran i diferent a la del cos del text, 
però que faciliti la seva lectura. Busco una tipografia que destaqui. Dues que 
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m’han cridat l’atenció són la “Silom” i la “Quiche Flare”. Obto per fer servir la 
segona a 14pt i a interlineat de 24pt. 

- L’excepció és The Old Way, que al haver-hi el text en dos idiomes diferents, es 
necesitaven dues tipografies per diferenciar-los. Amb la intenció de que 
s’entengués millor a què corresponia cada entradeta s’han utilitzat les mateixes 
famílies tipogràfiques que es fan servir per al cos del text, però amb negreta, a 
13pt i amb un interlineat de 15pt. Per tant per al text en castellà es fa servir la 
“Fairplex” en negreta i per a l’anglès la “Montserrat” regular. En aquest cas les 
lletres són més petites perquè hi ha més elements a la portada, i així es pot 
aprofitar millor l’espai. 

- Per a cada estil i tatuador he escollit les següents fonts: Cal aclarir que dependrà 
de la maquetació de cada pàgina la mida de la font.

- Old School (Juan Pablo i Jaco): Old School Tattoo, és una font creada per 
Supasonic Sage, un tatuador americà. Aquesta està inspirada en l’estètica dels 
tatuatges que neixen als Estats Units els anys 70. Els trets que més destaquen 
són les línies horitzontals que es troben cap a la meitat de la lletra i l’acabat en 
Serif. 
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- Geometric i ornamental (Giulia): el seu estil a l’hora de tatuar és ornamental i les 
seves il·lustracions solen apelar el surf i l’skate. Per aquesta raó m’he inspirat 
en la col·lecció de posters per al festival de cinema de dones “surfers” feta per 
Shanti Sparrow, amb una tipografia Sans Serif molt fina. 

- Black&grey chicano (Fabio): en l’estil chicano són molt característiques un tipus 
de lletres molt decorades. Per a conservar l’estètica el mateix tatuador ha fet el 
títol per al seu apartat amb les lletres com les que utilitzaria per a fer un 
tatuatge.

- Anime, cartoon, a color (Yaiza): donat que ella explica que el que més li agrada 
és tatuar temàtica anime o “friki” i a color, he pensat de fer una barreja dels dos: 
utilitzant una tipografia d’inspiració anime com a base, i amb illustrator fer una 
mena d’esquitxades amb aquarel·la de colors. Les dues opcions per la font són: 
Ungai o Bulgogi: 
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La segona opció s’assembla més a les lletres utilitzades en les series d’anime. 
A partir d’aquesta, li afegiré el fons d’aquarel·la i així obtindré el títol per a 
Delieted. 

- Wilhelm: ja que ell mateix no s’encasella en cap estil concret, i més aviat tatua 
entent el cos de la persona amb qui està treballant, adaptant-se a ell I fluint 
segons el que li transmet i el que sent en el moment, he cregut interessant crear 
unes lletres diferents per a utilitzar com a títol per a la seva secció. M’he bassat 
en alguns dels dissenys que està creant últimament, que recorden a una mena 
d’onades de tinta negra. Per fer-les he fet servir com a base la font “Impact”, l’he 
distorsionat amb l’eina de deformar d’Illustrator i l’hi he afegit l’efecte de 
desenfocament gaussià:

- Blackwork dark (Andy): ja que ella treballa molt el negre i de temàtica fosca, una 
tipogràfia amb acabats semblants als de la fotografia insertada. La font Rusuck em 
sembla que s’hi adapta molt bé, encara que és descrita com una tipografia metal. 
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Proves de color

Cada artista tindrà unes paletes de color diferents. Aquestes vindran marcades pels 
seus estils i, per tant, aniran conforme amb les imatges de cadascun. Per a fer les 
paletes de color he utilitzat l’eina en línia d’Adobe Colors.

Començant per La Viuda, la Yaiza, encara que no se centra en un sol estil, li agrada 
molt tatuar amb colors molt vius. Veient les imatges, destaquen sobretot els grocs, 
vermells i els blaus/verds. Per a la maquetació es farà servir el groc, i la resta seran 
aportats per les fotografies. Aquesta és la paleta de colors de les seves pàgines:

El Wil treballa molt amb tinta negra, i en poques ocasions hi afegeix algun toc de 
color, però quan ho fa destaca el roig, més aviat granat. Per aquesta raó en la 
portada, contraportada i els destacats es fa servir una tonalitat de vermell, i la resta 
de les pàgines són amb negre i gris. 
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L’Andy tatua sobretot blackwork, és a dir, només utilitza tinta negra. De manera que 
totes les seves pàgines són el blanc i negre. La majoria de les imatges són amb un 
fons fosc i amb una forta llum focal que il·lumina el tatuatge en si. Només un dels 
tatuatges que es mostren té una mica de colors. La seva paleta, per tant, és amb 
tonalitats negres i grises.

Pel que respecta a La Folie, la Giulia no sol aplicar gaire color als seus tatuatges, 
per tant destaca el negre també. Ara bé, les seves il·lustracions digitals les omple de 
colors pastels, d’entre els que destaquen les tonalitats rosades i verdes. És a partir 
d’aquestes que s’han obtingut els colors per a la seva portada. Per tant, les seves 
pàgines tenen la següent paleta de colors:

En Jaco, com a conseqüència de dedicar-se a l’estil tradicional, treballa amb colors 
primaris, i en els seus tatuatges i il·lustracions destaquen sobretot les tonalitats 
roges. Amb la intenció de destacar-ho per a les pàgines on està el text i la 
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contraportada he editat les fotografies de manera que els únics colors que es vegin 
siguin els vermells, i la resta de la imatge estigui en blanc i negre. D’aquesta manera 
la seva paleta de colors està composta per vermell, gris i goc: 

Per acabar, a The Old Way, el Juan Pablo també es dedica a l’estil tradicional. Per 
aquesta raó en els seus tatuatges destaquen el turquesa, taronja, vermell i groc. 
Totes les imatges utilitzades les he editat en blanc i negre deixant només en color els 
tatuatges. A més he afegit alguns elements, representant gargots del mateix 
turquesa de les imatges. Per tant la seva paleta de colors es compon en gran part 
pel turquesa, taronja i vermell:

L’últim de tots és el Fabio, que tatua únicament Black&Grey, és a dir els seus 
tatuatges no tenen gens de color. Els fons que he utilitzat per maquetar les seves 
pàgines han estat blancs o negres. L’únic toc de color prové de l’edició amb lila de la 
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portada i del seu logo en groc de la contraportada. Però els colors que més 
destaquen són el negre, el gris i el lila del principi: 

Retícula base

Ja havent concretat tots els aspectes formals com són el format, les quadrícules, les 
tipografies i colors, és hora de crear la retícula base i la pàgina mestra. 

La primera es repetirà en tots els portafolis, on s’indiquen el sagnat, els marges, les 
columnes i la quadrícula; i que ens servirà com a taula de treball sobre la que 
compondre la revista. A continuació es poden apreciar la divisió geomètrica i les 
guies que definiran el disseny:

La part blanca representa el full en si, en aquest cas com és a doble página mesura 
42x14’7cm; i en gris, fins als marges en vermell es representa el sagnat de 3mm. 
Les línies rosses limiten els màrgens superior i inferior, de 10 i 12mm 
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respectivament; les liles marquen les columnes i a la vegada els màrgens exterior i 
interior (també de 10 i 12mm respectivament). 

La pàgina mestra, en canvi, serà diferent per a cada estudi, ja que canvien algunes 
tipografies. Aquí es col·loquen els elements de continuïtat que es repeteixin en totes 
les pàgines, per no haver de fer-ho manualment. En el nostre cas només es tracta 
del número de pàgina, que se situa a 10mm del marge exterior del full. 

Per una altra banda, ara també es creen els estils de paràgraf amb les fonts, mides, 
interlineats i altres variants, de manera que sigui més ràpid ajustar les 
especificacions tipogràfiques de cada part del text en comptes de fer-ho manualment 
cada cop. Aquest serán comuns pel que respecta a les entradetes, cos del text i 
preguntes dels portafolis per a La Viuda i La Folie (“Fairplex Narrow book” per a les 
respostes i la mateixa font en “Med cursiva” per a les preguntes, ambdos a 9pt de 
mida i 12 d’interlineat; i la “Quiche Flare black” a 14pt de mida i 24 d’interlineat per a 
les entradetes), però els títols de cada artista sí que variaran. Pel que respecta a The 
Old Way, com ja s’ha explicat amb més detall a l’apartat d’”Esbossos” s’utilitza una 
altra font per a l’escrit en anglès. 

Començant per La Viuda, els marcadors estan en “Montserrat thin” a 12pt. Hi ha tres 
artistes, per Delited i Wil he fet jo mateixa els títols, modificant unes tipografies, com 
ho he fet en altres aplicacions aquestes són imatges png, i per tant no s’afegeixen 
com a estil de paràgraf. El títol de Demakrada, en canvi, sí que és una font en si: la 
“Rusuck” a 184pt; a més de l’entradeta i el cos del text, ja explicats prèviament. A 
continuació es mostren la pàgina mestra d’aquest portfoli i tots els estils de paràgrafs 
utilitzats:
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La següent botiga és La Folie. En aquesta, per indicar el número de pàgina he fet 
servir la font “Brandon Grotesque” a la mida de 12pt. La resta d’estils de paràgraf 
que he afegit han estat els títols i el cos del text. En aquesta revista no hi ha 
entradetes, ja que el Jaco no es va estendre gaire en la seva entrevista, i per tant 
hagués estat molt repetitiva la informació; i a més són només dos artistes amb estils 
molt marcats i diferenciats, per la qual cosa només dient quin estil és i amb algunes 
imatges ja s’identifiquen els artistes. Repeteixo que pel nom de la Giulia he fet servir 
“AdornS Condensed Sans” a 69pt i pel del Jaco la font “tattoo” a 108pt. Aquesta és la 
seva pàgina mestra i els estils de paràgraf utilitzats:


 

En últim lloc, The Old Way, com he explicat en paràgrafs anteriors, té dos estils 
d’entradetes i de cos de text: l’entrevista en castellà té el mateix estil de paràgraf que 
la resta de revistes, però l’entradeta és amb la mateixa font que la resta del text 
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(“Fairplex Narrow”) però en negreta a 13pt de mida i 15 d’interlineat; en canvi, per 
l’anglès he utilitzat la tipografia “Montserrat” a 8pt de mida i 12 d’interlineat, en mode 
“light” per a les respostes, i en “medium italic” per a les preguntes, de la mateixa 
manera que per al text en castellà, l’entradeta és en la mateixa font però a 11pt i a 15 
d’interlineat. El número de pàgina d’aquest portafoli és amb la font “tattoo” a 12pt. 
Amb els títols passa el mateix que a La Folie, el Fabio en fer-se’l ell mateix amb 
l’estil de lletres que empra en els seus tatuatges és una imatge en PNG, i no està 
afegit com a estil de paràgraf; per al Pablo, però, he fet servir tipogràfia “tattoo” de 
60pt. Aquesta es la pàgina mestra amb tots els estils de paragràf utilitzats, a la 
pàgina esquerra s’hi troben els de les entradetes i a la de la dreta els del cos del 
text; a la seva vegada a l’esquerra representa el text en castellà i a la dreta el text en 
anglès: 

35



Resultats de maquetació
Aquí comença el procés de maquetació. Amb les retícules base, pàgines mestra i 
estils de paràgraf ja preparats a l’InDesign i les entrevistes transcrites és hora de 
dissenyar la disposició dels elements a les pàgines.

La Viuda 

El primer apartat que es troba a l’estudi de La Viuda és el d’una de les propietàries, 
la Yaiza, o Delited. Ella és una professional treballant amb colors, raó per la qual he 
volgut afegir un toc més de color en les seves pàgines, amb fons o lletres grogues. 





Aquesta és la seva portada, una 
fotografia feta ja a l’estudi. A 
continuació es pot veure la 
maquetació de la resta de pàgines. 
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Aquí acaba l’apartat de la Yaiza i dona peu al de l’altre copropietari, el Wilhelm. Ja 
que ell ha fet alguns dissenys de làmines també, he volgut mostrar-los també, i 
aprofitar-los per a fons de les pàgines. També he fet les lletres de la contraportada 
amb un d’ells. Cal comentar que l’estampat de la portada és un disseny seu editat 
per mi, que li he afegit el degradat rogenc amb Photoshop.


 Tot seguit estan les pàgines maquetades, intercalades amb algunes fotografies de 
les pàgines ja impreses. 
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La última artista d’aquesta botiga és l’Andy, o també coneguda pel seu nom artístic 
Demakrada. 
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La Folie 

Per a la Giulia, encarregada de La Folie, he volgut afegir també altres formes d’art 
que crea, com quadres (a la portada i contraportada), i il·lustracions que es troben 
entre la resta de pàgines. També he cregut apropiat dedicar una plana exclusiva per 
a projectes que ha dissenyat d’esquenes senceres, i així ajudar-la a vendre aquests 
tatuatges.

En la primera fotografia es mostra la seva portada i el lloc on està exposada la 
revista dins l’estudi, i tot seguit la resta de pàgines. 
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L’únic altre tatuador d’aquest estudi és el Jaco. Ell tatua estil tradicional americà, old 
school, per aquesta raó he volgut fer la seva portada com si fos un “flash” de l’època, 
simulant un paper de color sèpia, que és un recurs habitual entre els artistes que es 
dediquen a aquest estil. Com ell no ha contestat totes les preguntes, ni ha aportat 
gaire material, només he maquetat la meitat de pàgines que per la resta. 
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The Old Way

La revista de The Old Way és la que més text té, ja que cada entrevista està 
transcrita en castellà i en anglès, per tant és important trobar un equilibre entre text i 
imatges.


Per al Juan Pablo, que té un estil skater, i els seus tatuatjes tradicionals són molt 
comuns entre la comunitat skater. Busco crear una estètica inspirada en aquest 
grup, com el llibre del 50 aniversari de Vans . En aquesta és molt usual pintar (o 16

simular) gargots, l’ús de patrons de quadres, el graffiti, així com l’edició de fotos 
amb blanc i negre deixant només algun element a destacar en color. He intentat 
ajuntar aquests elements, per crear les seves pàgines.  


La imatge de la portada és davant de l’estudi. 


 Palladini, D. (2016). Vans: Off the Wall (50th Anniversary Edition). Harry N. Abrams.16
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Per acabar, l’últim tatuador amb el qual he col·laborat és el Fabio. Per a crear les 
seves pàgines, he aprofitat que moltes de les fotografies que m’ha enviat tenien un 
fons fosc i la llum focal sobre el tatuatge, per editar-les i aconseguir que es 
fonguessin amb els fons negres d’algunes de les pàgines.  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Impressió i pressupostos
L’últim pas en l’elaboració de les revistes és la impressió. Per raons logístiques 
aquesta es portarà a terme a Fuerteventura, concretament a Corralejo. En cas 
d’imprimir-les en algun altre endret se li hauria de sumar el cost del transport. 

Un aspecte important a tenir en compte és la qualitat del paper. L’estàndard sol ser 
d’entre 60 i 90g, però seria òptim que es pogués imprimir en un de més gruixut. En 
ser pàgines amb moltes imatges i colors, si es fa en un full prim, les formes podrien 
traspassar a l’altra banda del full, i no s’apreciaria bé del tot. 

Finalment, he optat per imprimir-ho a la copisteria “Punto Encuentro - Coworking”, on 
m’han fet una rebaixa del 33% en folis d’A4 de 120g, cada pàgina ha costat 0’4€ en 
comptes de 0’6€ (incloent-hi el tall per adaptar-ho a la mida de les revistes). El preu 
total d’impressió dels 3 portafolis han estat 20’8€. 

Per a l’enquadernació he buscat un mètode que permetés treure i afegir pàgines de 
manera senzilla, com una mena de carpresà. Busco que sigui estètic, útil i alhora 
econòmic. En tractar-se d’un format diferent (no és cap DINA) no hi ha carpetes 
d’aquestes dimensions, totes són més grans. Una altra opció hagués estat unes 
carpetes de plàstic transparent per davant i de color com a contraportada amb 
subjecció al mig, en mida DIN A4 i tallar-les per dalt i per baix de manera que medís 
147mm. Cadascuna d’aquestes surt a 1’99€. També es podria fer simplement amb 
dues anelles metàl·liques, que costen 0’7€ cadascuna. M’he decantat per l’última 
opció, és més estètica i un pèl més barata. D’aquesta manera, en utilitzar dues 
anelles per cada revista, l’enquadernació ha sortit per 4’20€ en total. 

Cal tenir en compte que en el pressupost final del projecte se li ha de sumar el preu 
dels programes emprats. En aquest cas, com ja s’ha indicat al principi, he treballat 
amb el lot d’Adobe, que al ser estudiant té un cost mensual de 30’24€. Tot I que el 
tinc contractat tot l’any, la maquetació s’ha portat a terme en tres mesos: març, abril i 
maig, de manera que comptaré només tres mesos com a cost dels programes. Al ser 
tres estudis, per calcular aproximadament el cost de cada revista, comptaré un mes 
de subscripció per estudi.
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Aquest és el desglossament total dels costos de producció, incloent-hi els 
programes, impressió i enquadernació:

L’únic element variant en el preu de cada revista és el cost d’impressió, ja que depèn 
del nombre de pàgines, però la resta és el mateix en els 3 casos. És per aquesta raó 
que La Viuda ha estat el projecte més car, de 41’24€ de cost, i La Folie el més barat, 
que ha sortit a 36’44€, The Old Way es troba entre aquest dos amb un import total 
de 38’04€. El cost de producció de les tres revistes ha estat de 115’72€. 

Tenint en compte que el cost de producció mig ronda els 40€ per revista, però cal 
sumar-li les hores de feina, la mà d’obra, per així posar un preu de venda. Calculant 
que per revista es triga aproximadament un mes a mitja jornada de treball, es podria 
vendre per 600€. A aquest preu se li hauria de resta el 21% d’IVA, que quedaria en 
474€, menys els costos de producció, el benefici final seria de 434€. Per acabar, 
trimestralment s’hauria de pagar l’IRPF, que al ser un impost progressiu dependrà 
dels beneficis generats. 

Per tal de convertir-se en una forma de negoci rentable, hauria de produir mínim 3 
revistes al mes. En aquest cas els costos per projecte baixarien, ja que el programa 
és una despessa mensual, llavors el cost de producció es redueix a 18’50€ mitjos 
per projecte. Igualment serien moltes hores de feina i els beneficis rondarien els 
1360€ mensuals, als quals se’ls hi hauria de restar l’IRPF. 

La Viuda La Folie The Old Way TOTAL

Programes 30’24€ 30’24€ 30’24€ 90’72€

Impressió 9’60€ 4’80€ 6’40€ 20’80€

Enquadernació 1’40€ 1’40€ 1’40€ 4’20€

TOTAL 41’24€ 36’44€ 38’04€ 115’72€
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Conclusions
A l’inici d’aquest projecte, quan el vaig plantejar, tenia una visió bastant diferent de 
com ha estat. Això no és negatiu, més aviat al contrari, ja que el producte final ha 
esdevingut més original i útil. En un principi m’imaginava una revista en si, 
enquadernada amb grapes al centre, però el resultat s’escapa d’aquest concepte tan 
estricte de revista: es poden afegir i treure pàgines amb molta facilitat. Aquesta és 
una petita diferència de producció, però que suposa una major durabilitat del 
producte final. 

Des de l’inici del treball hi ha hagut una gran fluctuació de tatuadors enetre estudis. 
Això ha donat com a resultat que no s’acabessin maquetant totes les revistes 
d’artistes pactades en un principi. Ara bé, també ha demostrat la importància d’una 
enquadernació més flexible que permetés treure els “fascicles” dels artistes que 
marxen i crear i afegir els dels que arriben nous. Tot i que no havia tingut en compte 
aquest aspecte al plantejar el projecte, haver-lo maquetat per fascicles li ha atorgat 
més utilitat i una vida més llarga. 

Repassant els objectius que s’havien marcat en l’inici del treball, veiem que en 
general sí que s’han assolit. D’entrada, i més important, s’ha creat un producte 
individualitzat per a cada estudi que ajuda a promocionar millor als artistes que hi 
treballen, en tant que la paleta de colors, algunes tipografies i altres elements del 
disseny s’han adaptat als mateixos estils de cadascú. 

En segon lloc, es podria arribar a convertir en una forma de negoci pel que a la 
demanda respecta. No obstant, no s’ha arribat a rendibilitzar prou, econòmicament 
parlant. Tenint en compte que encara sóc una dissenyadora aprenent, sense gaire 
experiència, els clients tampoc no estarien disposats a pagar grans quantitats per als 
portafolis. Perquè fos una empresa rendible caldria apujar el preu de venda, i no sé 
fins a quin punt els estudis de tatuatges estarien disposats a pagar per al producte. 

En conseqüència, concloc que no s’han acabat assolint tots els objectius plantejats. 
En poques paraules, el propòsit de la idea de negoci sí que s’ha desenvolupat 
exitosament, ara la rendabilitat econòmica d’aquest no del tot. 
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Ara bé, en general, tant jo com els propietaris dels estudis amb els quals he 
col·laborat estem satisfets amb el resultat. Com diuen alguns tatuadors en les seves 
entrevistes: sempre hi ha lloc per millorar, i veient el treball fet sempre veuràs 
aspectes a millorar. Mirant el treball fet se m’ocorren noves idees per a noves 
pàgines, i trobo algunes que es podrien haver fet diferent, i potser haurien quedat 
millor. Amb tota feina que involucri la creativitat passarà el mateix, però això forma 
part del creixement com a “artista”, i el que ens fa evolucionar.  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Anexos
ENTREVISTA YAIZA

Para alguien que no te conozca, ¿cómo te definirias?
Caótico y programado a la vez. No te sabria decir tampoco… Desde siempre me 
centré un poquito en hacer un poco de todo, ahora es cuando me estoy centrando 
más en mi propio estilo. Pero sí que tengo alguno estilos un poco más definidos. No 
sabria decirte, cómo me definiria. 

Es decir, ¿tú consideras que no te puedes encasillar en un estilo concreto?
No exactamente, porque al fin y al cabo me gustan tantas cosas desde que empezé 
a dibujar, me centre en diferentes estilos y temàticas. Sí que tengo más preferidos 
ciertos estilos, que seria el mundo “fiki”, de videojuegos, películas, series… Todo eso 
sí que es con lo que yo más disfruto. Pero después me puedes venir con una 
mariposa, black work, líneal con sombreado de puntillismo de arrastre y me lo paso 
genial, eso depende. Sí que hay algún estilo que odio: no podría hacer mandalas, 
puntillismo como tal, como Wil por ejemplo, soy todo lo opuesto a él. Tema 
geométrico… lo puedo hacer pero me cuesta, no lo disfruto. Yo disfruto metiendo 
color, osea línea negra con relleno de color, con sombreados muy suaves, muy 
claritos, no me gusta hacer cosas muy cargadas de negro, él por ejemplo es muy 
oscuro, yo soy más clarita y colores. A mi me pides color y yo soy como una niña 
pequeña. Y si me pides algo friki ya disfruto mucho, sobretodo anime y videojuegos.
Hacia realismo, deje de hacerlo porque me creaba ansiedad. Al fin y al cabo, la 
gente cuando te pide realismo te pide las mismas cosas, los mismos elementos, 
vienen con una foto y lo quieren exactamente igual, no te dejan crear. El realismo 
para mi es no crear. A ver, al fin y al cabo, al tatuar algo friki, de anime, no estás 
creando, pero le estás dando un toque diferente. Pero sí que hago a veces realismos 
que a mi me gustan, por ejemplo estoy haciendole a un chico una pierna completa 
de realimso de personajes de películas i series de terror y con eso sí que lo disfruto.
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¿Como te iniciaste en el mundo de los tatuajes?
Yo creo que desde pequeñita siempre me llamó la atención el tema de los tatuajes. 
Siempre fui alguien que se pasaba el día jugando a videojuegos y dibujando. Todos 
me decían que dibujaba muy bien. Incluso tengo un recuerdo de pequeña con mi 
madre en un cursillo de los que impartía el ayuntamiento de tatuajes temporales, yo 
a ella le hice un hada y ella a mi un demonio bebé tipico de la época de los 2000. Allí 
tendría 10 años o incluso menos, fue allí cuando me entró el gusanillo, allí empecé a 
insistir a mi madre que algún día me tatuaría. A paritr de allí fue in cresendo. 

¿Hubo un momento en el que dijiste: “quiero que esta sea mi profesión”?
Tarde bastante, empecé a los 21 años. Siempre me metí mucho en el tema de 
pintura, y al principio quería meterme más en la historia del arte. Siempre he estado 
metida en el arte, lo que en uno distinto, aunque al fin y al cabo esto también va a 
permanecer, cuando dentro de unos años estudien historia del arte estudiarán 
también el arte de los tatuajes. Quería dedicarme a la historia del arte o en pintura y 
fotografia. En la universidad, cuando estudié bellas artes me centré mucho en 
mezclar la fotografia con la pintura, sacando fotografias a la gente y pintandolas por 
encima. Y al final me metí más en el mundo del tattoo que era lo que a mi más me 
llamaba. Lo que pasa que lo veia muy complicado al principio, sobretodo por el 
respeto a la gente. 

A la hora de diseñar un tatuajes, ¿tienes una rutina creativa?
Yo lo programo mucho. Cuando me dan una idea yo ya empiezo a cabilar de cómo 
hacerlo un poco más a mi estilo, y siempre intentar que ese cliente se adapté un 
poco a mi estilo. Hay mucha gente que me dice “me encanta tu trabajo” y después 
me piden una palabra, que es algo que cualquier tatuador ya consolidado te puede 
hacer, no es un estilo marcado. En cambio, cuando alguien me dice “me encanta 
cómo tatuas el anime” y me piden algo de manga, allí sí que siento que realmente 
me buscan a mi, entonces allí ya empiezo a cabilar un poco cómo encajarlo mejor, 
las proporciones… tengo que programarlo todo bastante. Yo soy muy figurativa, Wil 
es más caos. 
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¿Hay algún tatuaje que destacarías, que te haya encantado trabajar en él?
Tengo varios, aunque favoritos como tal he de tener 3, y son de estos dos últimos 
años. Uno que es una máquina recreativa, no muy grande, pero con tanto color que 
me encanta, y me gustó cómo quedó ese estilo retro. Uno de Kimetsu No Yaiba y 
otro de JoJo’s Bizarre Adventure que es más pequeño que la palma de una mano y 
blanco y negro, solo línea. Son tres tattoos de tres estilos completamente diferentes, 
no tienen nada que ver el uno con el otro: uno de estilo retro ochentero, uno de un 
manga japonés y el otro blanco y negro. Pero son de los que estoy contenta, porque 
normalmente no estoy contenta con ningún trabajo, siempre pienso que lo podría 
haber hecho mejor. 

Has experimentado con muchos estilos ya, ¿hay alguno que te gustaría 
probar?
Yo creo que no, creo que estoy contenta ahora mismo con lo que hago. Pero no 
puedo decir que me vaya a quedar con este estilo, ahora mismo estoy cómoda, pero 
sí que es cierto que hay veces que como artista decides cambiar y haces una cosa 
completamente nueva porqué te aburres de lo que haces. En el mundo del tattoo, 
sobretodo, puedes tener tu encasillamiento pero al final siempre cambias, puede ser 
un cambio progresivo o bastante drástico. 
Siempre vas a aprender de tus compañeros, por eso siempre digo que un buen 
ambiente de trabajo es cómo realmente vas a seguir progresando.

Como co-propietaria del estudio, ¿consideras importante que cada artista que 
venga encaje con los demás?
Sí, eso para mí es lo más importante, que haya un buen compañerismo. Yo he 
trabajado en sitios donde hay muy mal ambiente, y al final te crea ansiedad y a los 
demás, estás a disgusto, al final en vez de mejorar, retrocedes, y te ensillas, 
artisiticamente te bloqueas. Este es un trabajo en el que es muy fácil bloquearse: no 
te salen las ideas, o las tienes pero no las puedes plasmar. 
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¿Qué consideras imprescindible para que los clientes se sientan a gusto y 
seguros cuando van a tatuarse?
Es complicado entrar en la mente de la persona, para saber que es importante para 
ellos. Hay clientes que buscan por la calidad del tatuajes, otros por precio, otros por 
la persona en sí. Para mi imprescindible es un buen resultado del tatuaje, tanto 
recien hecho como curado, por eso yo siempre intento subir fotos de piezas curadas. 
El tatuador tiene mucha responsabilidad porque te va a dejar una marca de por vida, 
hay que tener respeto. Yo muchas veces rechazo tatuajes porqué no me siento al 
100% segura de hacerlo y que vaya a quedar bien, entonces me niego a muchas 
cosas. 

Es muy importante la comunicación con el cliente, saber exactamente que es 
lo que quiere…
Eso es importante y es muy díficil. Nosotros tenemos que meternos en la cabeza de 
una persona a la que no conocemos de absolutamente nada, ver cómo piensa y 
cómo tiene esa persona la idea del tatuaje. Es muy complicado meterse en la mente 
de alguien sin conocerle de nada. Esta es la parte más díficil de este trabajo, el 
conseguir adivinar lo que piensa esa persona, para poder hacerle un diseño con el 
que esté agusto, y que tu también estés agusto haciendolo claro. 

¿De esta profesión qué es lo que más disfrutas?
Yo creo que los momentos divertidos con los clientes, el vacilar. Sobretodo el verles 
la cara cuando se ven el tatuaje terminado y los ojos le brillan. Hay veces que el 
cliente viene nervioso o triste y sale de aquí con una sonrisa de oreja a oreja. Ver 
que el cliente aprecia lo que tu haces. También el quedarme agusto con lo que he 
hecho. 

¿Hay algo que te gustaria añadir que no se haya comentado?
Que por favor que los clientes traigan buenas ideas. Que no se vayan al Pinterest a 
buscar el mismo diseño que todo el mundo tiene. Sobretodo que no busquen tanto 
por el precio sino por el resultado final del tatuaje.  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ENTREVISTA WIL

¿Cómo definirías tu estilo para alguien que no te conozca?
No me gusta catalogarlo, pero si tuviera que ponerle una etiqueta sería “no convencional”. 
Intento hacer cosas no convencionales para que los tatuajes sean personales y únicos. No 
es un estilo definido, no es catalogable. No me gusta hacer algo que ya este hecho, me 
gusta crear algo nuevo, o intentarlo al menos, explorar. 

¿Crees que siempre te has mantenido en tu mismo estilo, o has visto una evolución?
Yo empecé haciendo old school, y me empezaron a llamar la atención otros estilos, descubrí 
más artistas, sentí curiosidad y voy probando. Hoy por hoy no me gusta catalogarme en 
geométrico u ornamental, simplemente hay algo que me gusta y lo intento hacer, y disfruto 
con eso. No me quiero centrar en un solo estilo, creo que hay que fusionar y probar y 
evolucionar. 

¿Qué te inspró para iniciarte?
Desde que era muy pequeño siempre me llamó la atención el mundo del tattoo, pero nunca 
pude dedicarme a nivel profesional hasta que a Yaiza que es mi pareja. Ella era tatuadora y 
me animó a empezar a tatuar. Pero realmente no me inspiré, simplemente era algo que 
tenía dentro hasta que una persona me lo supo sacar. 

¿Siempre has sido creativo?
La gente siempre se confunde con que ser creativo es crear cosas, cuando tú puedes ser 
creativo sin crear nada. Tú puedes tener un mundo artístico brutal en la cabeza que si no lo 
materializas (no pintas, tatúas, dibujas…) no se te considera creativo. Por esta razón yo no 
me consideraba creativo antes, porque lo relacionaba con el crear. Ahora, con más 
experiencia, sí que me doy cuenta de que tenía una mente creativa.

¿Sueles tener una rutina o proceso creativo?
Cuando yo hablo con alguien que quiere tatuarse conmigo no pienso en qué les voy a hacer, 
sino que me sale solo. Pienso en esa persona, pienso en lo que a mí me gustaría y que a la 
otra persona también y lo hago. No catálogo ni estructuro, dejo que fluya. 
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¿Siempre trabajas con stencil o haces también free-hand?
Depende del trabajo que sea, pero normalmente prefiero trabajar con calco. Si es algo más 
abstracto, a lo mejor cojo un pincel y te pinto, pero sin una idea predeterminada, me dejo 
llevar, y eso cuesta un poco. 

¿Consideras que la comunicación y la confianza entre el tatuador y el cliente es 
importante?
Por lo que yo hago, necesito la confianza a ciegas del cliente. Ya quitando los estilos más 
genéricos, en los que el cliente busca un tatuaje muy concreto, se le hace el trabajo y ya 
está. Pero cuando un cliente sabe lo que hago yo, ya sabe de antemano que conmigo hay 
que dejarse llevar un poco, con lo que sabe que el diseño está en el aire.

¿Hay algún proyecto que te haga especial ilusión llevar a cabo?
Pues estoy terminando una espalda que me faltan dos sesiones, y alguna manga. Lo que es 
muy difícil porque la gente no se compromete, no hay mucha cultura del tattoo, y no se 
entiende como  realmente debería de entenderse. Entiendo que mucha gente se tatúe por 
estética, pero el tattoo va muchísimo más allá. Tatuarse es todo un proceso, desde que 
descubres al artista que te gusta lo que hace, lo conoces, comes con él… hasta el momento 
en el que te tatúas. 
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ENTREVISTA DEMAKRADA

Tu estilo es muy oscuro, ¿cómo lo definirías?
No sabría en que estilo catalogar lo que hago, sobre todo porque estoy 
experimentando aún y cada poco me llama la atención algo nuevo. Diría que mis 
bases vienen del blackwork y el tradicional, partiendo de ahí voy deformando en 
busca de algo más personal. 

¿En qué encuentras la inspiración para tus diseños?
En el día a día; alguien me llama la atención y me doy cuenta de que los colores con 
los que viste serían perfectos para un tatuaje, entonces guardo esa combinación; 
voy a un concierto y me quedo con las expresiones salvajes acompañadas de luces 
con contrastes fuertes; derramo algo y me quedo mirando las texturas que forma en 
el suelo antes de limpiarlo, incluso el sonido al caer o su consistencia es sugerente a 
nivel artístico. 
Además de esto, claramente tengo a mis artistas referentes en los que me fijo e 
inspiro. 

¿Qué te llevó a empezar a tatuar?
Siempre me llamó la atención el mundo del tatuaje. La primera vez que cogí una 
máquina tenía 14 años, en el salón de una casa en la que nunca había estado, del 
amigo de una amiga, se puso un calco en el brazo y me iba explicando sobre la 
marcha que hacer. Después de eso mi curiosidad creció pero nunca me planteé ni 
siquiera que podría dedicarme a ello. Cuando yo tenía 16 mi tía se echó un novio 
con el que congenié bastante bien y me dijo “Sabes que puedes hacer un curso y 
empezar si tanto te gusta, ¿verdad?”, ahí hice clic y fui directa a disgustar a mi 
madre con la noticia jajaja. 
Empecé a tatuar en casa en 2019, 6 meses después estaba en la esquina de mi 
estudio favorito con mi pareja de ese entonces, Fentas, y dije “me encantaría estar 
de aprendiz aquí” y me dice “pues entra y dilo, lo peor que te vas a llevar es un no”, 
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después de media hora asustada sin querer dar el paso entré y acabé de aprendiz 
allí, con mi familia de La Viuda. 

¿Has notado una evolución en tu estilo desde que empezaste?
He notado evolución tanto técnicamente como en estilo. Respecto a lo último, 
siempre me gustó dibujar cosas oscuras, bizarras y psicodélicas, pero al empezar a 
tatuar noté que poco a poco los diseños fueron cogiendo más consistencia y una 
personalidad más marcada. 

¿Cuáles son los proyectos en los que más te gusta trabajar?
Disfruto mucho cuando me dan libertad de hacer lo que quiera y cómo quiera, sobre 
todo el “free hand”. También me gusta mucho la primera vez que pruebo alguna 
técnica nueva para mí, porque esa persona está confiando en mí aun cuando ni yo 
sé que va a pasar, es una sensación muy bonita. 

¿Sueles trabajar con ideas de los clientes, o estrictamente con las tuyas?
Hasta ahora ambas, siempre me resulta más fácil trabajar con mis ideas. Aunque 
cuando alguien viene con una buena idea, me gusta, porque me obligo a salir de la 
comodidad, aprender y sale algo nuevo de lo que puedo exprimir más inspiración e 
ideas. 
El único problema es que alguien venga con una “buena idea” no pasa tanto como 
me gustaría. La gente suele optar por los mismos 4 tatuajes repetitivos, así que me 
estoy planteando dejar de trabajar con ideas que no encajen conmigo.

En relación con el trato con los clientes, ¿qué consideras imprescindible?
Empatía y acompañamiento respecto al dolor durante el tatuaje. 
También me parece importante marcar los límites con el cliente, si a mí me regatean 
precios, yo no tatúo, si me faltan la respeto a mí o a un compañero no tatúo, si 
escucho comentarios fascistas, racistas, sexistas, etc. por parte del cliente, le dejo 
claro que en mi espacio eso no se permite y si no cesa, se va fuera y no vuelve más. 
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¿Hay algún tatuaje del que estés especialmente orgullosa?
Un día entró un chaval con el que hubo conexión desde el minuto 1. Él me pidió un 
demonio árbol a freehand en el gemelo, era un cover… iba a cubrirse a Jesucristo 
con un demonio, claro, esto dio para muchísima conversación y precisamente por 
eso es especial el tatuaje, por todo lo que hablamos banal, fuimos dos desconocidos 
hablando de lo que sentíamos. No es el mejor que he hecho, ni a nivel estilo, ni 
técnico, pero gracias a ese tatuaje, gracias a esa persona yo conocí al que fue mi 
terapeuta (el puto amo). Conocer a Javi me abrió una puerta que no voy a olvidar, 
que un antes y un después, conocer a Javi me cambió la vida. 

Para terminar, ¿te gustaría añadir alguna cosa?
Resulta curioso pensar que aunque dibujo de toda la vida, nunca quise dedicarme al 
arte, yo tenía tan claro que era imposible que ni me lo planteé. “Los artistas mueren 
de hambre, solo ganan dinero después de muertos”, esa frase la tenía grabada a 
fuego desde los 6 años. Empecé sin ninguna intención y apenas 4 años después 
estoy tatuando de la mano de uno de mis tatuadores favoritos del archipiélago.  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ENTREVISTA GIULIA

Buenas Giulia, antes de empezar cuntanos un poco de dónde vienes, ¿qué te 
trajo hasta Fuerteventura?
Vine de vacaciones a ver unos amigos y me enamoré de la isla, ¡Como todo el 
mundo creo!

Tu estilo tatuando és un conjunto de geometrico y ornamental aplicando 
muchas veces la técnica del puntillismo. ¿Lo definirias de alguna manera 
diferente?
Al final mi estilo, como dices tú, es un conjunto de línea y dotwork (puntillismo)… por 
eso yo lo definiría más como “blackwork”.

¿Siempre te has mantenido en el mismo estilo o ha habido una evolución?
En realidad al principio no tenía bien claro el estilo que quría hacer… empecé con el 
“watercolor” porque me gustaba el tema del abstracto con colores. Luego empezó a 
llamarme la atención mezclar este estilo con mandalaas, líneas y el puntillismo. Allí 
me enamoré de la geometría y de hacer proyectos mezclando varias formas 
geométricas.

¿En qué te inspiras para tus diseños, al tratarse mayoritariamente de formas 
más bien abstractas?
Principalmente me insipiro en la geométrica sagrada. 

¿Te gustaria experimentar en algún campo nuevo?
¡Claro que sí! Lo que más me gusta de este trabajo es que nunca terminamos de 
aprender y siempre se puede experimentar con cosas nuevas.

¿Cuáles son los proyectos que más te gusta realizar?
Me gusta tatuar espaldas enteras.
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¿Qué consideras importante para entender al cliente y ganarte su confianza?
Para mí es súper importante hablar con el cliente de lo que tienen en mente o lo que 
le gusta de este estilo. Comprender qué tipo de persona es, y aconsejarle sobre lo 
que es mejor para él y por la zona en la que quiere tatuarse. Muchas veces hay que 
hacerle entender que algunas formas en un sitio del cuerpo no quedan bien y hay 
que modificar un pooco el diseño. 

¿Hay algun proyecto que te hace especial ilusión llevar a cabo?
Lo que me gustaría muchísimo es viajar trabajando. Porqué esto te permite conocer 
otras culturas y aprender más sobre este mundo. 

¿Quieres añadir algo más?
Bueno, en realidad lo que puedo decir es que agradezco muchísimo que la gente me 
busca por mi estilo, que le gusta como trabajo. Para mi tatuar nunca ha sido un 
trabajo, es más bien una pasión y esto es súper importante.  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ENTREVISTA JACO

¿Qué te llevó a iniciarte en esta profesión?
Desde niño me ha fascinado la estètica del tatuaje porquè nací en una familia dónde 
el tatuaje era considerado un signo distintivo y una forma de arte. 
Después de dejar los estudios de educación secundaria artística, y estar algunos 
años trabajando en la obra, sin dejar de cultivar la pasión por el tatuaje, tuve la 
suerte de conocer a Fabio Onorini, a quién le debo mi formación como tatuador. 

¿Cual ha sido el tatuaje que has hecho que más te ha gustado?
No pienso en un tatuaje en particular, sino en un conjunto de situaciones y 
circunstancias que me han llevado a amar algunos de mis tatuajes más que otros. 
Sin embargon, mis temas favoritos son los más clásicos del tatuaje tradicional: 
veleros y felinos. Los primeros, por el significado, los segundos, por su elegancia. 

Sueles tatuar tradicional, ¿te gustaría provar algun otro estilo?
Para mi la belleza de lo tradicional proviene de su compleja sencillez, de la 
necesidad de sintetizar un significado en unas pocas líneas, siguiendo las estrictas 
reglas de este estilo. Pero también tengo pasión por otros estilos, en los que he 
tenido la oportunidad de inspirarme e intentar emular a varios maestros. 

¿Qué es lo que más te gusta de tu profesión?
Lo que más me gusta de mi trabajo es que mi pasión se ha convertido en mi 
profesión.  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ENTREVISTA PABLO

¿Cómo definirías tu estilo para alguien que no te conozca?
Mi estilo de tatuaje sería tradicional americano, pero con origen en los años 90 
donde era una mezcla un poco de montones de estilos, de biomecánico, graffiti, 
tatuaje americano, japonés. Entonces no es un tradicional americano clásico, sino 
una mezcla de montones de estilos. 

¿Cómo te iniciaste en el mundo de los tatuajes?
Comencé en una escuela de arte y luego empecé con un compañero a hacer 
aerografía y de allí llego el tatuaje y empezamos poco a poco. El primer estudio que 
abrimos fue en el año 98 y fue un estudio de tatuajes y aerografía, allí comencé a 
atender la tienda, comprarme mis máquinas y empezar a hacer trabajos pequeños. 

De todos los tatuajes que has hecho en toda tu trayectoria, ¿hay alguno que 
destacarías?
No, la verdad que sería muy difícil decir un tatuaje en particular. Disfruto mucho 
haciendo el estilo que a mí me gusta, pero no tengo ninguno en especial. 

¿Cuál suele ser tu proceso creativo?
Hay dos opciones: una es mostrar tu flash y que los clientes elijan de allí; o que te 
den una idea y luego tú en base a esa idea haces tu diseño y tratas de darle tu toque 
personal.

¿Te gustaría experimentar algún estilo distinto?
Básicamente, hago todos los estilos, menos realismo. Porque no solo trabajo mi 
estilo, entonces manejo casi todos los estilos. Y la verdad que sí que me gusta 
trabajar otro estilo, hacer línea fina o trabajos pequeños, complicados, con mucho 
detalle, estos son los que más me gustan aparte del estilo que yo hago.

¿Trabajas mucho el color también, no?
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Sí, me gusta muchísimo el color y es algo innato que tengo, lo que es la composición 
de colores. 

Como dueño del estudio, ¿qué consideras imprescindible para que los clientes 
se sientan a gusto con sus tatuadores?
Más que todo, el servicio personalizado: atender al cliente y tratar de recomendarlo y 
llevarlo por el camino correcto para que se haga el tatuaje y luego no se arrepienta. 

¿Cuando viene un cliente suele ser preguntando por un artista en concreto o 
más bien con una idea y luego lo asesoráis con qué tatuador le convendría 
más tatuarse?
Al ser varios tatuadores en una misma tienda cada uno tiene su estilo, entonces si el 
cliente vemos que viene por el estilo de alguno se le recomienda que se tatúe con 
ese tatuador. Pero igualmente el tatuaje ha cambiado mucho en los últimos 15 años. 
La gente viene directamente con el móvil con una imagen y no como antes que la 
persona venía y te comentaba su idea y trabajábamos en base a la idea. Ahora 
simplemente vienen y te dicen “quiero esto”, uno trata de recomendarlos y trata de 
no hacer exactamente lo mismo, pero no hay forma de cambiar su idea. El 80% de 
los clientes no dan pie a un tatuaje más creativo y personalizado.
Es muy típico el souvenir de la isla, el tatuaje con amigos que estan de vacaciones. 
Luego hay gente que se llama coleccionista de tatuajes, que les gusta tu estilo pero 
se llevan un souvenir de calidad. 

¿Qué és lo que más te gusta de tu profesión?
Lo que más disfruto es encontrar eso precisamente, gente que me busca por mi 
trabajo, que coleccione tatuajes, que entienda de tatuajes y se deja aconsejar, que te 
deja trabajar libremente. Y eso con el tiempo la verdad que se ha perdido bastante. 
Pero cuando pasa la verdad que se disfruta muchísimo.

Para terminar, ¿te gustaría decir algo más sobre ti?
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Importante que la gente busque tu estilo, y buena calidad. Lo primero que tiene que 
hacer una persona al entrar en una tienda es ver el trabajo de los tatuadores, y no ir 
en ciego. Porque lamentablemente en las tiendas de tatuajes hay un control de 
sanidad, pero no uno de calidad. 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ENTREVISTA FABIO

¿Por qué empezaste a tatuar?
Cuando tenía 17 años me hice un tatuaje y me gustó un montón. Como yo sabía 
dibujar muy bien me animé a probar. A los 18 empecé por primera vez a hacerme 
tatuajes a mí mismo. Allí supe que era lo que quería hacer. Siempre había sabido 
que quería dedicarme a algo relacionado con dibujar. Al comenzar tatuaba en casa a 
amigos míos y después en el 2007 empecé en una tienda muy conocida en Turino. 
Hice un curso de tres meses en la misma tienda y me puse a trabajar allí. 

Estudiaste diseño gráfico, ¿tiene relación con que querías tatuar?
No. Desde que era niño me gustaba dibujar. No quería ir a la universidad, así que 
busqué algo con lo que pudiera dibujar y que pudiera ser mi trabajo. Pero cuando lo 
estudié no pensaba en ser tatuador. Fue en la escuela de diseño que un amigo me 
dijo que empezó a tatuar y a partir de allí empecé a probar. Desde ese momento, 
tatuar ha sido mi vida. 

Tienes un estilo muy marcado (BLACK&GREY), ¿siempre ha sido así?
No. En el 2007 cuando empecé no existía esta cultura de tener cada uno su estilo 
propio, entonces los tatuadores hacían de todo. Entonces hacía cualquier cosa: 
maorí, japonés, tradicional también. En el año 2009 fui a mi primera convención de 
tattoo en Milán, allí encontré a un dibujante y tatuador, que se llama (Bug) que tenía 
un portafolio con todos sus dibujos, allí vi por primera vez el chicano. En ese 
momento dije: “yo quiero hacer esto”. No empecé directamente porque me pedían 
los demás estilos para tatuar, pero poco a poco lo tatuaba junto a los demás estilos, 
hasta dos o tres años después que me concentré en solo el chicano. Ahora hace 
entre 12 y 13 años que trabajo solo con black&grey. 

¿Te gustaría experimentar en algún estilo distinto?
Ya lo hago, pero no mucho. Siempre prefiero trabajar con mi estilo, pero a veces me 
gusta hacer geométrico black work, también fine line. 
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Dentro del black&grey, ¿también has trabajado el realismo?
Sí. Al final el chicano es más o menos lo mismo, la técnica es igual, lo que va 
cambiando que tienes que ponerle tu toque. El realismo es plasmar exactamente 
una foto, el chicano basándote en una foto la cambias a tu estilo particular, en este 
caso payasa, día de los muertos, a la cultura mexicana que empezó en los años 60 
en California. 

¿Cuál es la pieza de la que estás más orgulloso?
Lo que aún no he hecho, el próximo. Hay muchos tatuajes que he hecho que me 
gustan, pero en este mundo nunca terminas de aprender. En cada tatuaje que hagas 
ves cosas que puedes mejorar. 

¿Prefieres trabajar a partir de la idea que trae un cliente, o a partir de las 
tuyas?
Ambos, depende del cliente. Depende de si el cliente sabe cuál es tu estilo, 
entonces me gusta que me dé una idea. Si no sabe nada prefiero darle yo la idea. 
Les explico que significa una payasa, el día de los muertos, le explico todo para 
darle el significado. Pero normalmente prefiero que la idea me la dé el cliente. 
Si me traen una fotografía, ya sea de otro tatuaje o una foto de verdad, nunca lo voy 
a hacer tal cual, siempre lo voy a adaptar a mi estilo y a mi forma de hacer: mi 
manera de poner sombras y líneas. 
Me gusta que la gente me dé su idea, porque así estoy contando una historia encima 
de su cuerpo. No es solo un dibujo, es algo que tienes que tener toda la vida en tu 
piel. 

¿Qué consideras importante en cuanto al trato con el cliente?
Que los dos nos entendamos. Lo más importante es que yo entienda lo que pasa por 
dentro de él, y que él entienda lo que pasa por dentro de mí. Es cómo un cambio de 
energías. Yo te voy a entender por qué me cuentas tu historia. 
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Entonces, ¿crees que es importante antes de tatuar conocer al cliente?
Sí, claro. Porque cuanto más te conozca, más te puedo hacer algo que sea tuyo. No 
necesito saber toda tu vida, pero sí porque te estás haciendo este tatuaje. Si me 
explicas por qué lo estáxs haciendo, pongo tu historia en un dibujo. 

Por último, ¿quieres añadir algo más de lo que no hayamos hablado?
Lo más importante es esto, el cambio entre dos ánimas.
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